
Tu mieszkamy, tu żyjemy

ROZMAWIAMY:

z mgr. inż. Tadeuszem 
Chrószczem, wójtem Gminy 

Marklowice

Samorządność lokalna 
jako jeden z nielicz
nych dotychczas speł
nionych elementów de
mokracji w Polsce jest 
ogromnym darem dla 
tych, którzy w n iej 
uczestniczą oraz potra
fią z niej yv umiejętny 
sposób korzystać

Marklowice, jako „św ieżo  
upieczona Gmina” bardzo 
szybko uporały się  z pro
blemem zarówno stw orze
nia w arunków  pracy w  
Urzędzie, jak również struk
tury organizacyjnej oraz 
kadr, chociaż startow ały  
praktycznie od zera. W ja
kiej mierze pom ocne było 
Panu doświadczenie, jakie 
z d o b y ł Pan p e łn ią c  od 
pierwszych wyborów s a 
morządowych funkcję w i
ceprezydenta miasta Wo
dzisławia Śl. Czy to, co Pan 
teraz robi daje Panu saty
sfakcję?

W pewnej mierze tak, zwła
szcza jeżeli chodzi o poznanie 
ogólnych zasad funkcjonowa
nia administracji samorządo
wej, natomiast jeżeli chodzi o 
strukturę organizacyjną nasze
go urzędu, trzeba ją  było do
pracować do wymiarów naszej 
gminy.
W administracji samorządo
wej nie ma jednolitego mode
lu organizacji urzędu. Każda 
Gmina tworzy swój własny 
model.
Jedno jest jednak pewne. Na 
samym entuzjazm ie trudno 
byłoby wybudować od zera 
nowy dom, mając jedynie wy
tyczoną działkę budowlaną. 
Samorządność lokalnajako je
den z nielicznych dotychczas 
spełnionych elementów demo
kracji w Polsce jest ogromnym 
darem dla tych, którzy w niej
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Marklow ice są  je d n ą  z 
najstarszych miejsco

wości na Ziemi Wodzisławskiej. 
Pierwsza wzmianka o niej po
chodzi z 1305 roku, czyli prawie 
sprzed 700 lat.

Do lat dwudziestych obecne
go wieku funkcjonowały dwie 
miejscowości: Marklowice Dol
ne i Marklowice Górne z odręb
nymi herbami.

G m ina w w yniku reform y 
administracyjnej, w 1975 r. zo
stała włączona w obszar Wodzi

sławia Śląskiego.
Ponownie odzyskała samo

dzielność z dniem 31 grudnia 
1994 roku, na podstawie decyzji 
Urzędu Rady Ministrów.

W cześniejsze petycje m ie
szkańców i referendum w  spra
wie reaktywowania Gminy Mar
klowice przyniosły oczekiwany 
rezultat.

Gmina nasza leży w strefie 
nadgranicznej, w południowej 
części województwa katowickie
go i zajmuje obszar 13,77 km

kwadratowych. Jak podaje staty
styka, jest nas ponad 5 tys. mie
szkańców.

Pod Marklowicami działal
ność gómicząprowadządwie ko
palnie. Zalegające tu złoże, zwa
ne "polem marklowickim" eks
ploatowane jest przez kopalnie 
„Marcel” i „Jankowice” - nale
żące do Rybnickiej Spółki Wę
glowej SA.

Gmina nasza dysponuje na
stępującym i obiektam i infra
struktury społecznej:

Wśród placówek oświatowo- 
wychowawczych:
- Przedszkole Publiczne przy ul. 

Wyzwolenia 232 z trzema od
działami, do którego uczęszcza 
58 dzieci. Przedszkole umożli
wia korzystanie z pełnego wy
żywienia.

- Szkoła Podstawowa nr 1 im. 
Pawła Findera przy ul. Wy
zwolenia 246. Szkoła posiada 
siedemnaście oddziałów klaso
w ych i liczy  ponad  400 
uczniów. Obok szkoły funkcjo
nuje nowooddany budynek hali 
sportowej. W budynku szkol
nym mieszczą się oprócz klas 
lekcyjnych mieszkania nauczy
cielskie.
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Oni kierują 
Gminą

Radni Gminy Marklowice podczas inauguracyjnej sesji

Dzień 11 marca 1995 roku, przedzie na pewno 
do kronik Marklowic. Gmina Marklowice uzy

skała samodzielność, a 18 radnych złożyło na uroczy
stej sesji ślubowanie. Ślubowano służyć dobru mie
szkańcom gminy.

Wprawdzie od tej historycznej już daty upłynęło sporo 
czasu, to jednak przypomnimy naszym mieszkańcom, kto 
reprezentuje nas w Radzie Gminy, jak zorganizowana jest 
praca Zarządu Gminy i kto Zarząd tworzy.

Osiemnastoosobową Radę Gminy tworzą:
inż. Andrzej Brychcy z ul. Mokrej

Piotr Burszczyk z ul. Wyzwolenia
ingr inż. Tadeusz Chrószcz z ul. Mokrej
ingr inż. Michał Cyroń z ul. Jabłoniowej
ingr inż. Marian Filipowski z ul. Bławatkowej
mgr inż. Zygmunt Juraszek z ul. Goplany
mgr Czesław Karwot z ul. Wyzwolenia

Tadeusz Kocjan z ul. Kormoranów
Józef Kowol z ul. Porzeczkowej

mgr Stanisław Klosek 3 ul. Wyzwolenia
Teresa Machnica z ul. Wiosny Ludów

lek. ined. Zdzisław Piechaczek z ul. Wiosny Ludów
Norbert Połomski z ul. Szymanowskiego
Teresa Skupień z ul. Jarzębinowej

inż. Jacek Skupień z ul. Kormoranów
Bernard Radecki z ul. Krakusa
Jerzy Wesoły z ul. Wyzwolenia
Jerzy Wolny z ul. Kilińskiego

Przewodniczącym Rady jest Jerzy Wolny, a wiceprzewodniczą
cym Zdzisław Piechaczek.

Gminę w Sejmiku Samorządowym województwa katowickiego 
reprezentuje Michał Cyroń.

Wójt, Tadeusz Chrószcz kieruje Urzędem przy pomocy sekreta
rza Gminy Jadwigi Smolka i skarbnika Gminy Jana Maciończyka. 
Funkcję zastępcy wójta pełni Jacek Skupień.

W skład Zarządu Gminy weszli: Józef Kowol, Teresa 
Machnica, Stanisław Kłosok i Czeslawł Karwot. Prze

wodniczącym Zarządu, z mocy ustawy, jest wójt Gminy - Tadeusz 
Chrószcz.

Na pierwszej sesji Radni podjęli uchwałę o utworzeniu Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Marklowicach, którego siedziba mieści się 
przy ul. Zana. Zarząd na kierownika ośrodka powołał Krystynę Ma
lina. Powołano także do życia Gminny Zespół Obsługi Placówek 
Oświatowych, którego koszty utrzymania pokrywane są z budżetu 
Gminy. Dyrektorem zespołu jest Stanisław Klosek, którego na sta
nowisko to powołano w listopadzie br.

Do końca grudnia 1997 roku naszych mieszkańców w zakresie 
swych kompetencji obsługiwał będzie Urząd Stanu Cywilnego w 
Wodzisławiu Śl.

Przy Gminie działają następujące komisje:
Komisja Infrastruktury Technicznej i Rozwoju, którą tworzą: 
Andrzej Brychcy - przewodniczący, Piotr Burszczyk, Tadeusz 
Chrószcz, Michał Cyroń, Marian Filipowski, Zygmunt Juraszek
- zastępca przewodniczącego, Czesław Karwot, Stanisław Kło- 
sek, Józef Kowol, Jacek Skupień, Teresa Skupień.

Komisja zajmuje się sprawami: polityki budżetowej i podatko
wej; zagospodarowaniem przestrzennym; polityką inwestycyjną; roz
wojem przemysłu handlu i usług; przekształceniami własnościowy
mi; inicjatywami społecznymi; gospodarką mieniem komunalnym; 
rozwojem samorządności; komunikacją i organizacją ruchu drogo
wego; telekomunikacją; cmentarzami; zmianą nazw ulic, placów pu
blicznych i wznoszenia pomników; ochroną środowiska; gospodar
ką gruntami rolnymi i leśnymi.

Komisja Spraw Społecznych: Czesław Karwot, Stanisław Kło- 
sek, Tadeusz Kocjan - zastępca przewodniczącego, Józef Kowol, 
Teresa Machnica, Zdzisław Piechaczek, Norbert Połomski, Ber
nard Radecki, Jacek Skupień - przewodniczący komisji, Jerzy 
Wesoły, Jerzy Wolny.

W gestii komisji znajdują się sprawy: ochrony zdrowia, pomoc 
społeczna, rozwiązywanie problemów ludzi starszych, niepełno
sprawnych i bezdomnych, bezrobocie, reorientacja zawodowa, kon
takty i współdziałanie z fundacjami i organizacjami społecznymi, 
patologie społeczne, sprawy rodziny, szkolnictwo, kultura, sport, 
turystyka, rekreacja, organizacja czasu wolnego.
Komisja Rewizyjna: Michał Cyroń - przewodniczący komisji, 
Teresa Skupień, Marian Filipowski, Zygmunt Juraszek - zastęp
ca przewodniczącego, Norbert Połomski.

Przedmiotem działania komisji jest kontrolowanie działalności 
Zarządu Gminy Marklowice i podporządkowanych mu jednostek 
organizacyjnych oraz wykonywanie innych zadań wynikających z 
obowiązujących przepisów lub zleconych przez Radę.
Komisja Inwentaryzacyjna: Piotr Burszczyk - przewodniczący 
komisji, Tadeusz Kocjan - zastępca przewodniczącego, Jerzy We
soły.

Komisja zajmuje się sprawami z zakresu przejmowania mienia 
Skarbu Państwa oraz innych osób prawnych i fizycznych na wła
sność gminy.

Tu mieszkamy, 
tu żyjemy
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- Szkoła Podstawowa nr 2 przy ul. Wiosny Ludów 188 liczy 68 
uczniów, w tym 19 uczniów klasy zerowej.

- Szkoła Podstawowa nr 3 przy ul. Wyzwolenia 84 liczy 54 uczniów, 
w tym 20 uczniów klasy zerowej.

- Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej - przy ul. Zana 3. Ośrodek 
obejmuje opieką 220 mieszkańców gminy.

- Gminny Ośrodek Zdrowia - przy ul. Zana 3. W ośrodku funkcjo
nują poradnie: ogólna, dziecięca oraz stomatologiczna.

- Klub Sportowy „Polonia” Marklowice - jest klubem jednosek- 
cyjnym piłki nożnej. Zrzesza 52. czynnych zawodników. Bierze 
udział w rozgrywkach grupy III, katowickiej klasy okręgowej. Klub 
dysponuje boiskiem piłkarskim z zapleczem przy ul. Wiosny 
Ludów.

- Międzyszkolny Klub Sportowy Marklowice - jest klubem jedno- 
sekcyjnym narciarstwa biegowego. Prowadzi szkolenie z uczniami 
szkół podstawowych. Należy do grona najlepszych klubów w kra
ju, jest również mistrzem woj. katowickiego.

- Gminna Biblioteka Publiczna - ma swą siedzibę na Osiedlu Ko
lorowym.

*><?

Kurier Marklowicld
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uczestniczą oraz potrafią z niej w umie
jętny sposób korzystać.

Panie Wójcie za niespełna trzy tygo
dnie koniec 1996 roku, czy był on uda
ny dla Gminy Marklowice?

Myślę, że nie tylko upływający rok 1996 
ale również cały 1995 r. nasza społeczność 
marklowicka może zaliczyć do bardzo po
myślnych.
Powodów jest bardzo wiele. Będzie nie
wątpliwie o nich mowa szerzej na łamach 
kolejnych numerów naszego czasopisma 
samorządowego.
Wymienię jednak, te najważniejsze, udane 
przedzięwzięcia. Pierwsze. To, co najważ
niejsze - będąca do niedawna w sferze ma
rzeń samodzielność samorządowa, odzyska
na na powrót po prawie dwudziestu latach w 
wyniku, nie podlegającego dyskusji, rezul
tatu referendum z dnia 13 czerwca 1993 r., 
w którym 97 proc. uczestniczących w gło
sowaniu mieszkańców opowiedziało się na 
„tak” za samodzielnością samorządową. 
Determinacja naszych mieszkańców była 
więc ogromna. Stąd uzyskany wynik w cza
sach, kiedy nikogo do urny zaciągnąć się nie 
da, jest wielkiej wagi.
Drugie. Budujące jest to, że społeczność mar
klowicka nie tylko uzyskała samodzielność 
ale również uwierzyła, że może sama poprzez 
wybranych przez siebie przedstawicieli rów
nież dobrze się gospodarzyć.
Trzecie. W przeciągu zaledwie kilkunastu 
miesięcy M arklowiczanie osiągnęli cel, 
który byt ich marzeniem przez prawie 40 
lat. W ybudowano, zupełnie przyzw oitą 
salę sportow ą przy pomocy szwedzkiej 
technologii firmy Llentabhallen.
Kiedy zaledwie w trzy miesiące po naszych 
marcowych wyborach samorządowych opo
wiadałem niektórym prominentnym osobom 
z naszego terenu, że za kilka miesięcy Mar
klowice będą miały salę sportową o wymia
rach 24x36 m, to niektórzy niemalże stukali 
się w czoło. Sami Marklowiczanie również 
nie bardzo chcieli w to uwierzyć, gdyż ini
cjatyw związanych z salą gimnastyczną na 
przestrzeni lat było już kilka.
Czwarte. Po raz pierwszy społeczność mar
klowicka mogła zobaczyć u siebie szereg do
brych zespołów muzycznych i kabaretowych, 
które bez stworzenia odpowiednich warun
ków do występów, do Marklowic zapewne 
by nie zawitały.
Piąte. Najbardziej cieszę się z tego, że nasza 
młodzież nie musi już  zazdrośnie spoglą
dać na swoich rówieśników z sąsiednich

gmin, ale może codziennie korzystać z sali 
sportowej zarówno rano, jak i po południu, 
po lekcjach.
Myślę, że zarówno młodzież jak i dorośli 
dumni są z tego obiektu.
Szóste. Sądzę, że sukcesem działania samo
rządowego można nazwać fakt dokonania w 
tym krótkim czasie poważnych robót inwe- 
stycyjno-remontowych w pięciu obiektach 
gminnych. A mianowicie: kompletna moder

nizacja budynku remizy, częściowy remont 
budynku tzw. „Zameczka”, budowa sali spo
rtowej, remont sieci c.o. w Szkole Podsta
wowej nr 1, budowa nowego obiektu admi
nistracyjno-usługowego, poważny remont 
budynku przedszkola z udziałem szkód gór
niczych, mniejsze remonty SP nr 2 i 3. 
Siódme. Uporządkowano na terenie całych 
Marklowic system zbioru odpadów komunal
nych. Być może nie jest to docelowo stan ide
alny, nie mniej na dzisiaj zdaje on egzamin. 
Ósme. Wspólnie z KWK „Marcel” chcemy 
doprowadzić do ostatecznego przygotowania 
pod zabudowę od dawna oczekiwanych te
renów przy ul. Wiosny Ludów.
Dziewiąte. Opracowano koncepcję zago
spodarowania centrum gminy zwłaszcza 
pod kątem zaspokojenia potrzeb użytecz
ności publicznej i społecznej.
Do kategorii poważnego sukcesu zaliczył
bym realizację poważnego zadania ekolo
gicznego, jakim jest eliminacja niskiej emi
sji z obiektów użyteczności publicznej w 
centrum gminy. Cała sprawa sprowadza się 
do wyeliminowania dużej ilości zanieczy
szczeń pyłowo-gazowych z kotłów pracują
cych w budynkach użyteczności publicznej
- tj. hala sportowa, Szkoła Podstawowa nr 1,

Dom Nauczyciela, Ośrodek Zdrowia, nowo
budowany budynek administracyjno-usługo
wy oraz docelowo pawilon GS.
Czasookres realizacji całości przewiduje się 
w ciągu 2,5 roku. Impulsem do podjęcia dzia
łań była informacja od dyrekcji kopalni 
„Marcel” o spalaniu ujętego metanu w ko
palni przy szybie marklowickim oraz posia
daniu znacznej rezerwy ciepła.
Natychmiast uruchomiono projektowanie, a 
następnie realizację.
Dziś już, sala sportowa oraz szkoła podsta
wowa posiada sterowany automatycznie sy
stem cieplny, a w szkole zapomniano jak wy
gląda składowisko opału.
W ostatnich dniach podłączono do sieci 
nasz budynek administracyjno-usługowy 
(na przeciwko szkoły) oraz zamontowano 
wymiennikownię. Ponadto w całym bu
dynku szkoły podstawowej kompletnie wy
mieniono system instalacji grzewczej na 
układ o mniejszej pojemności wody. 
Realizacja tego programu jest fragmentem 
szerszego programu ograniczania niskiej 
emisji również dla budynków indywidual
nych, jaki zaproponowałem Radzie Gminy,
i który został przez nią pozytywnie przyjęty.

Za parę miesięcy, dokładnie 11 marca 
1997 roku, miną dwa lata, kiedy to ra
dni złożyli ślubowanie. Prawdopodob
nie minął już pierwszy zapał związany 
z samorządnością. Czy dzisiaj może 
Pan narzekać na brak aktywności ze 
strony Rady Gminy jak również sa 
mych mieszkańców?

Pytanie zawiera wiele wątków, trudno się do 
nich pobieżnie ustosunkować. Trudno mi 
oceniać skalę zapału samorządowego i ak
tywności poszczególnych Radnych i nie do 
mnie to należy.
Jedno jednakże muszę przyznać, chwała tej 
Radzie, która potrafi koncentrować się na 
dyskusji wokół problemu, który trzeba roz
wiązać, niż na pustych polemikach perso
nalnych.
W naszej Radzie Gminy na jałową dyskusję 
nie starcza czasu. Mamy jeszcze wiele do 
zrobienia i nadrobienia za miniony czas.

Bezrobocie to problem, z którym bo
ryka się cała Polska. Jak ten problem 
przedstawia się w Marklowicach? Czy 
w przeciągu dwóch lat powstały w 
gminie nowe miejsca pracy?

Bezrobocie na terenie naszym nie występuje 
w skali masowej. Dotyczy w znacznej mie
rze kobiet aniżeli mężczyzn. I raczej są to 
przypadki jednostkowe. Rozwiązywanie pro
blemów tych nie leży bezpośrednio w kom
petencjach organów gminy, aczkolwiek gmi
na często doświadcza jego skutków i musi 
widzieć te problemy w szerszym kontekście. 
Powstanie i funkcjonowanie Gminy samo w 
sobie powoduje tworzenie rynku pracy, z 
którego skorzystało już kilka kobiet oraz do
rywczo mężczyzn - do prac komunalnych.
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Budynek administracyjno-usługowy 
w budowie

Kurier Marklowicki
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Fakt zlecania przez Gminę robót powoduje 
również często angażowanie do pracy na
szych mieszkańców dla realizacji tych zadań. 
Tam, gdzie pewne prace m ogą wykonywać 
nasi mieszkańcy, np. prace związane z zi
mowym utrzymywaniem dróg, przetarg 
organizuje się wśród naszych mieszkań
ców - rolników.
Cieszyłbym się gdyby na ogłaszane przez 
naszą Gminę przetargi, zgłaszało się wię
cej lokalnych wykonawców.

W Informatorze Inw estora Gmina 
przedstawiła siedem  propozycji dla 
ewentualnych inwestorów. Czy zgło
sił się  już jakiś poważny inwestor za
interesowany Waszą ofertą?

Proces pozyskania inwestora nie jest łatwym. 
Nie należy również szukać inwestora za 
wszelką cenę. Jedna inwestycja ostatnio zo
stała rozpoczęta przez inwestora spoza gmi
ny. Przyniesie ona co najmniej kilka nowych 
miejsc pracy.
Najbardziej interesują nas inwestycje o cha
rakterze strategicznym, dające globalnie, nie 
‘tylko nowe obiekty ale również większą licz
bę nowych miejsc pracy. Tutaj potrzebnajest 
jednak odrobina dobrej woli ze strony gór
nictwa ponieważ jeżeli chcemy przyciągnąć 
jakiegoś poważniejszego inwestora chcąc 
tworzyć miejsca pracy, to nie możemy go jed
nocześnie straszyć np. IV kategorią szkód 
górniczych, ponieważ dyskusja o takim te
renie może okazać się dla niego czasem stra
conym, już na wstępnym etapie picia kawy.

W styczniu br. powołał Pan Społeczną 
Radę Konsultacyjną, w skład której 
wchodzą, jak to określono, zacni mie
szkańcy Marklowic, którzy nie są  we 
władzach Gminy. Jak ocenia Pan po 
roku działalność to ciało i czy wskaza
ło Panu ono takie problemy, które 
uszły Pana uwadze?

Społeczna Rada Konsultacyjna jest ciałem 
nieformalnym składającym się z osób zasłu
żonych dla naszej gminy lub pełniących waż
ne stanowiska w Marklowicach lub na ze
wnątrz gminy. Liczy około 30 osób. Sens ist
nienia takiej Rady widzę w konsultacji z tymi 
osobami tych zamierzeń, które niejednokrot
nie są bardzo ważne z punktu widzenia gmi
ny, a które niejednokrotnie zamierzam do
piero przedstawić Radzie Gminy. W ramach 
tego forum następuje wymiana poglądów 
umożliwiająca również ewentualną zmianę 
lub korektę poglądów na niektóre sprawy 
ważne dla gminy.
Bardzo cenię sobie te spotkania. Spotykamy 
się raz na kwartał, a najbliższe odbędzie się 
na początku nowego roku.

W jednym z wywiadów, jakich udzielił 
Pan prasie, powiedział Pan, że Pana 
marzeniem jest odtworzenie w gminie

kółek zainteresowań, wprowadzenie 
dodatkowych lekcji języków obcych. 
Czy dzisiaj to marzenie materializuje 
się, czy trzeba z jego realizacjąjeszcze 
poczekać?

Od samego początku funkcjonowania Gmi
ny prezentuję pogląd, że nie tylko pomnaża
nie dóbr materialnych będzie naszą chlubą 
na przyszłość ale również stan umysłów i 
umiejętności naszego młodego pokolenia. 
Stąd musimy o to zadbać zawczasu i rozwi
jać talenty, które się pojawiają. Jeszcze w 
ubiegłym 1995 roku spotkałem się z dyrek
cją i nauczycielami naszych szkół, proponu
jąc uruchomienie różnorodnych typów zajęć 
pozalekcyjnych, które byłyby prowadzone 
przez nauczycieli wg. zapotrzebowania, w 
tym również zajęcia z języków obcych. Sze
reg zajęć pozalekcyjnych zostało z harmo
nogramu skreślonych w poprzednim okresie 
przez Kuratorium Oświaty ze względu na 
brak pieniędzy. Poprosiłem również, aby w 
przypadkach kiedy młodzież wyrazi chęć 
uczestniczenia w. zajęciach wymagających 
sprowadzenia instruktora z zewnątrz, takie 
sprawy sygnalizować.
W wyniku takiego działania, szkoły urucho
miły dodatkowe zajęcia pozalekcyjne w róż
nych kierunkach, a Urząd Gminy po podpi
saniu umów z nauczycielami je finansuje. 
Roczny koszt zajęć pozalekcyjnych wyno
si około 150 min zł (starych), co dla tak nie-

go - „Kurier Marklowicki” - pozwoli do
starczać mieszkańcom więcej informacji nt. 
bieżących wydarzeń w Gminie.

Przeniesienie Urzędu Gminy do nowe
go budynku z pewnością ułatwi Panu 
pracę, a mieszkańcom załatwianie co
dziennych spraw, kiedy to nastąpi?

Nowy budynek Urzędu Gminy robi już wra
żenie. Niemniej do zakończenia wszystkich 
prac trzeba jeszcze będzie trochę poczekać. 
Pierwotnie planowany zakres prac w tym 
roku, obejmował wyłącznie stan surowy bez 
pokrycia dachowego. W sierpniu dokonali
śmy korekty zamierzeń, w których znala
zło się również pokrycie dachu. Ogłosili
śmy przetarg na stolarkę okienną i drzwio
w ą  co już zostało nie tylko rozstrzygnięte 
ale również zrealizowane. Okna są już wy
konane i jeżeli tylko warunki pozwolą stop
niowo następował będzie ich montaż. 
Ogłoszono również i rozstrzygnięto prze
targ na realizację ciepłociągu i wymienni
ków do budynku. Jeszcze niedawno doko
nano pełnej przekładki wodociągu o średni
cy 160 mm wzdłuż całej długości budynku 
w terenie gęsto uzbrojonym.
Wiosną należy rozpocząć budowę osadni
ków ściekowych, które będą pełniły funk
cję tymczasową do momentu poprowadze
nia kolektora ściekowego z ul. Porzeczko
wej do szybu.
Ponadto do końca marca przyszłego roku 
powinien być zrealizowany projekt całko
witego zagospodarowania terenu wokół na
szego budynku, jak również wokół budyn
ku GS. Całość powinna harmonizować z 
przestrzenią pomiędzy szkołą SP nr 1, a ul. 
Wyzwolenia.

Od samego początku funkcjonowania Gminy prezentuję pogląd, ze nie 
tylko pomnażanie dóbr materialnych będzie naszą chlubą na przyszłość 
ale również stan umysłów i umiejętności naszego młodego pokolenia.

dużej gminy, jak Marklowice jest kwotą 
niemałą.
Myślę, że warto to kontynuować, ponieważ 
młodzież mamy uzdolnioną. Talenty trze
ba jednak odkrywać.

Co chciałby Pan poprawić w kontak
tach, władze gminy - mieszkańcy?

Odczuwam pewien niedosyt w informowa
niu naszych mieszkańców na temat bieżą
cego załatw iania niektórych spraw lub 
podejmowanych inicjatyw. Trudno jest też 
organizować często spotkania z mieszkań
cami, na które przecież z wielu powodów 
może przyjść tylko część zainteresowanych. 
Zresztą teraz łatwiej kiedy mamy 18 Rad
nych. Kontakt naszych Radnych ze swymi 
wyborcami jest częstszy lub przynajmniej 
w miarę potrzeb. Na tablicach ogłoszeń pu
blikowane są zawsze uchwały Rady Gmi
ny oraz ważniejsze informacje z życia gmi
ny np.: o ogłaszanych przetargach i robo
tach oraz inne sprawy.
Uruchomienie miesięcznika samorządowe

Myślę, że koniec 1997 roku jest terminem 
bardzo pożądanym, choć nieco optymi
stycznym dla zakończenia prac.

Czego jako wójt gminy, życzyłby Pan 
sobie i mieszkańcom w nowym roku?

Wyłącznie dobrego zdrowia, czego wszy
stkim mieszkańcom serdecznie życzę.

Pana hobby to praca w 27. arowym 
ogrodzie. Wobec licznych zajęć zwią
zanych z pełnieniem funkcji Wójta, 
starcza Panu czasu na to hobby?

Przez ostatnie dwa lata, kiedy oddawałem 
się bez reszty pracy na rzecz Marklowic - 
gdyż taka była potrzeba czasu - z trudem 
wyrabiam się zaledwie z koszeniem trawy 
w części ogrodu, reszta powoli zamienia się 
w rezerwat przyrody, w którym zawsze bez 
względu na pielęgnację coś urośnie dla po
dniebienia.

Dziękujemy za rozmowę.

Kurier Marklowicki
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Herold odczytuje regulamin 
Karczmy Piwnej

szej Karczmie Piwnej, organizo
wanej w Marklowicach po raz 
czwarty. Z zaproszenia skorzy
stało wielu gości, którzy i tym 
razem nas nie zawiedli stawiając 
się przed „wysokim, a w spra
wach piwnych nigdy nie omyl
nym Prezydium” w niemalże peł
nym składzie. Wśród zaproszo
nych nie zabrakło przedstawicieli: 
OUG, władz miejskich i gmin
nych okolicznych miejscowości; 
przedstawicieli RSW S.A.; dy
rekcji kopalni „Marcel” i „Janko- 
wice”; dyrekcji Zakładów Ko
ksochemicznych „Radlin” i wie
lu innych firm na co dzień współ
pracując; oh z naszą gm iną Byli 
przedstawiciele policji, kościoła

Lis Major prowadzi nowe pary do tradycyj
nego skoku przez skórę

Prezes nie szczędził kar dla niesfornych 
i wykraczających swym zachowaniem poza 
przyjęte zasady. Czekały na nich dyby, prę
gierz, moczenie głowy i wiele innych „atrak
cji”.

Na tych, co w przerwie wykorzystywali 
nieobecność niektórych gwarków i wyka
zywali nadmierne zaintresowanie ich żo
nami, czekał "przybytek rozkoszy". Kulmi
nacyjnym jednak punktem całej imprezy był 
tradycyjny skok przez skórę nowych par 
gwareckich i chrzest złotym trunkiem. W 
tym roku przez skórę skakali: Krystyna i 
Bernard Oleś, Bernadeta i Tadeusz Fojcik, 
Maria i Grzegorz Warzeszka oraz Irena i 
Antoni Komraus. A do skoku prowadził ich 
Lis Major - Grzegorz Radecki. Później, dla

Dokończenie na stronie 9

maszynową mobilizował kontrapunkt Bogdan 
Somerlik w czym pomagały mu kantorki: Cze
sława Somerlik i Maria Rączka. Natomiast 
ławę górniczą Grzegorz Radecki z kantorka
mi: Zofią Radecką i Danutą Schimmelpfen- 
nig.

Za przyzwoleniem Prezesa poszczególne 
ławy kolejno prezentowały przygotowane 
piosenki konkursowe i konkursy sprawno
ściowe, wśród których nie zabrakło oczywi
ście konkurencji picia piwa.

Kufle zawsze pełne były piwa, więc 
gwarkowe pilnowały by mężowie nie nadu
żywali tego złocistego napoju, który mógł
by im zbyt szybko języki powiązać i nara
zić na przegraną

W utrzymywaniu porządku na sali Herol
dowi, którego obowiązki pełnił Stanisław 
Wróbel, pomagali kaci. Potrafili oni szybko 
wskazać przeszkadzających w śpiewie i sa
mowolnie opuszczających karczmę.

Mój ojciec, dziad a teraz mąż 
Znają górniczy trud.
Być może też i synek mój 
Przywdzieje Gwarka strój.

T ak brzm iały  słow a jednej 
z wielu piosenek śpiewanych na na-

Gwarkiw 
własnej hali

oraz wielu innych znamienitych go
ści. Przywitał Ich wójt naszej Gmi
ny - mgr inż. Tadeusz Chrószcz.

Zaproszeni słowami piosenki - 
„wstępuj, wstępuj Prezesie mój” pod 
strzechą zasiedli Krzysztof Schim- 
melpfennig, Marian Filipowski i Ja
cek Skupień.

Po odśpiewaniu hymnu górnicze
go i marklowickiego Prezes nakazał 
piwolejom napełnić kufle do pełna.

Rywalizacja ławy maszynowej z 
górniczą rozpoczęła się na dobre 
wraz z pierwszym gongiem. Ławę

..wstępuj, wstępuj Prezesie mój" śpiewali gwarkowie

Kurier Marklowicki



Inwestycje w latach 
1995-96

Po zastoju inwestycyjnym, 
w latach kiedy Marklowi

ce należały wraz z innymi miej
scowościami do miasta Wodzi
sławia, teraz widać, że być sa
mym sobie gospodarzem na wła
snym podwórku, to wielka róż
nica. Wymownym tego przykła
dem niech będą.tylko najważniej
sze inwestycje i remonty kapital
ne jakie przeprowadzono w Gmi
nie, w roku 1995 i 1996. 
Realizacja dróg:

- drogi o nawierzchni asfalto
wej - 8.300 m,

- drogi o nawierzchni z kostki 
betonowej - 1.000 m,

- drogi o nawierzchni tłucznio
wej 850 m.'

Realizacja chodników o szero
kości 2,0 m - 1470 m. 
Realizacja kanalizacji deszczo
wej - 1340 m.
Realizacja wodociągów - wodo
ciąg przy ul. Wyzwolenia:

- sieć główna o śred. 110 mm 
do śred. 160 mm - 1100 m,

- sieć rozdzielcza o śred. 50 mm 
do śred. 63 mm - 560 m

- przyłącza o śred. 32 mm do 
śred. 40 mm - 740 m.

Realizacja obiektów ku
baturowych:

- obiekt sali sportowej 
przy Szkole Podstawo
wej nr 1 wraz z zaple
czem socjalnym oraz za
gospodarowaniem tere
nu pomiędzy szkołąa ul. 
Wyzwolenia,

- obiekt budynku admini
stracyjno-usługow ego 
do stanu surowego za
mkniętego; w budynku 
tym na parterze przewi
dziano: pocztę, posteru
nek policji, bank, urząd 
stanu cywilnego oraz 
pomieszczenia dla opie
ki społecznej,

- adaptacja budynku OSP do 
celów tymczasowej siedziby 
Urzędu Gminy,

- adaptacja budynku „Zamecz
ka” do celów tymczasowej 
siedziby Urzędu Gminy.

Realizacja oświetlenia uliczne
go:

- oświetlenie Osiedla Koloro
wego,

- oświetlenie ulicy Krakusa. 
Realizacja inwestycji proekolo
gicznych, budowa ciepłociągu

oraz wymiennikowi ciepła do 
celów ogrzewania oraz przygo
towania ciepłej wody do celów 
użytkowych dla obiektów:

- Szkoły Podstawowej nr 1,
- Sali Sportowej,
- Ośrodka Zdrowia,
- Domu Nauczyciela,
- Budynku adm inistracyjno- 

usługowego.
Remont kapitalny instalacji 
centralnego ogrzew ania w 
Szkole Podstawowej nr 1.

Prace na ulicy Osiedle Kolorowe

Wywóz śmieci w Gminie

W celu pełniejszego rozwiązania problematyki usuwania od
padów komunalnych, na terenie Gminy zostało ustawio

nych 30 pojemników typu KP-7. Opróżnianie pojemników pokry
wane jest z budżetu Gminy. Raz w tygodniu, a dokładnie w czwart
ki, opróżniane są pełne pojemniki. Śmieci wywożone są  na wysy
pisko w Jastrzębiu Zdroju. O konieczności wywozu danego poje
mnika należy powiadomić Wydział Infrastruktury Technicznej
i Rozwoju, tel. 592-952 lub 592-955 do środy, do godziny 13.00.

W tym roku do kontenerów można składać żużel z indywidual
nych pieców c.o. Zabronione jest natomiast składowanie gruzu bu
dowlanego, szczególnie z remontów prowadzonych w ramach szkód 
górniczych.

Wykaz stałych miejsc usytuowania pojemników KP-7
1. ul. Krakusa (posesja Państwa Radeckich)
2. ul. Goplany (posesja Państwa Salamon)
3. ul. Porzeczkowa (za torami kolejowymi)
4. ul. Szymanowskiego (posesja Państwa Szmit)
5. ul. Kilińskiego (obok przejścia pod torami)
6. ul. Wiosny Ludów (obok Szkoły Podstawowej nr 2)
7. ul. Wiosny Ludów (obok pawilonu GS)
8. ul. Orla (posesja Państwa Rożenek)
9. ul. T. Zana (pomiędzy Ośrodkiem Zdrowia a Szkołą Podstawową nr 1)

10. ul. Wiosny Ludów (przy wjeździe na stadion)
11. ul. Wyzwolenia (wjazd do Państwa Prochasków)
12. ul. Wyzwolenia (wjazd do budynku SHRO)
13. ul. Wyzwolenia (przy granicy ze Świerklanami)
14. ul. Wyzwolenia (na przeciw sklepu „Asia”)

15. ul. Jabłoniowa (posesja Państwa Ochojskich)
16. ul. Jana Wantuły (obok posesji Państwa Gardian)
17. ul. Bławatkowa (obok posesji Państwa Sikora)
18. ul. Kormoranów (obok posesji Państwa Kłosok)
19. ul. Jarzębinowa (obok posesji Państwa Warzeszka)
20. ul. Bławatkowa (posesja Państwa Bugiel)
21. ul. Wiosny Ludów (obok posesji Państwa Musiałik)
22. ul. T. Zana (wjazd na Jabłoniową)

23. ul. Wyzwolenia (posesja Państwa Barteczko)
24. ul. Porzeczkowa (posesja Państwa Burszczyk)
25. ul. Krakusa (posesja Państwa Skupień)
26. ul. Szymanowskiego (posesja Państwa Durczok)
27. ul. Kilińskiego (obok posesji Państwa Stencel)
28. ul. Jabłoniowa (obok posesji Państwa Wolny)
29. Cmentarz (obok Baru)
30. ul. Rzemieślnicza

Wybory uzupełniające
W  okręgu wyborczym nr 16, w lutym 1997 roku zostanąprze- 

prowadzone wybory uzupełniające. Przeprowadzenie wy
borów uzupełniających w tym okręgu podyktowane jest wygaśnię
ciem mandatu Radnego Stanisława Kłoska. W listopadzie br. Za
rząd powołał Stanisława Kłoska, reprezentującego okręg nr 16 na 
stanowisko Dyrektora Gminnego Zespołu Obsługi Placówek Oświa
towych.

Zgodnie z ordynacją wyborczą mandat zostanie obsadzony w dro
dze wyborów uzupełniających, które zarządza wojewoda. Bliższe 
szczegóły podane zostaną w styczniowym numerze „Kuriera”

Kurier Marklowicki


